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  Referat af  

7. områdegruppebestyrelsesmøde 
den 5. og 6. december, 2023 

på Hotel Oasia Aarhus 
 

Deltagere:  
 

• Mikkel Channo Jessen 

• Maria Vegeberg Laursen 

• Morten Andersen 

• Jean Bouduin 

• Peter Mayer 

• Diana Rylund 

• Bo M. Sørensen 

• Jørgen Maach 

• Bo Willestofte 

• Charlotte Flak Johansen 

• Dennis Desezar 

• Dan Kreutzfeldt 

 
Afbud:  

• Susanne Bjørn Jensen 

• Lone Flak 

 
Referent:  
Ordstyrer: Mikkel Channo Jessen 
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Dagsorden:  

 
1. Mødets åbning 

2. Godkendelse af protokol fra 6. områdegruppebestyrelsesmøde  

3. Aktivitetsliste 

4. Beretning fra Områdegruppen  

5. Beretning fra udvalg og arbejdsgrupper 

6. Økonomi - eftersendes 

7. Sager til behandling, fordeling af opgaverne i TPO/TR-timer. 

8. Tema: Ny AMO 

9. Meddelelser fra lokalgrupperne 

10. Kommende møder 

11.  Eventuelt og evaluering af mødet  

 
Referent: Maria 
Ordstyrer: Mikkel 
 
 
 
  



   

74 
 

l. Mødets åbning 
Velkommen i bestyrelsen til Diana Rylund (NF) og Jean Bou-
duin (S-tog). Bo Sørensen (AR) og Morten A (TGI) meddelte, 
at de ikke genopstiller til deres respektive lokalgruppemø-
der. Mikkel takkede for samarbejdet og for deres arbejde i 
TPO’s bestyrelse. 

  
 
2. Godkendelse af protokol/protokoller 

Godkendelse af protokol fra 6. Områdegruppebestyrelses 
møde. Protokollen er godkendt og ligger på TPO’s hjemme-
side. 

 
3.  Aktivitetsliste 

Gennemgås på 8. områdegruppebest. 
 
4 Beretning fra Områdegruppen: 
Ny seniorpolitik på vej gældende fra 1. januar 2024. I forhold til den 
nuværende har der været ønske om ændring af at dagene fordeles ef-
ter anciennitetsprincip. Alle medarbejdere over 62 år, får i den nye se-
niorpolitik 6 dages frihed tildelt årligt, uanset anciennitet. Der kan for 
den enkelte aftales op til 12 dage i alt med løn. Dette skal aftales med 
ens leder. Derudover har OK-ansatte mulighed for yderligere seniorfri-
hed, der dog er selvfinansieret eller betales med fritvalgsordning. 
Problematik omkring at få nedsat tid når man bliver 60 år, løftes i PU. 
Ændringer på vej omkring afholdelse af Sorg/Glæde dage. 
Lost and Found-app fungerer ikke optimalt - problematisk i forhold til 
håndtering af hittegods.  
Da vi er gået fra 9 til 8 S/H dage skal det undersøges om normbereg-
neren skal genberegnes. 
 
 
 
  
4.1 Områdegruppen 
 Mikkel orienterer på mødet 

Ny Seniorordning – Sorg glæde 
 Personalesager  
 OK 24 tjenestemænd 
 OK 25 senest 1. maj - 
 Status på HH 
 Status på OK-brud (aktivitetsliste over sager til bestyrelsen) 
 Status på medlemsmøder 
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 Forslag om at bestyrelsesmøder planlægges som 12:12 mø-
der: Motivation: Vi får mere ud af det fagpolitisk fremfor 1 dags møder 
hvor dagsordenen bliver for presset og rejsetiden er den samme. 

E-learning ikke optimal læring ved nogle kurser, men kan 
være et godt supplement til rigtig uddannelse. Tidspresset på at tage 
kurser, samt noget skal man have fysisk undervisning for at få ud-
bytte af kurserne. Det er bestyrelsens holdning, at alle kurser bør 
lægges ind i tjenesten. 

 
Evaluering af bodycam.  
  
 
4.2 Hovedbestyrelsen  
 OK24/25 
 
4.3 HSU den 2. november 2023 (4Q) 

Se vedhæftede udkast til referat – må ikke deles da det 
ikke er endeligt 

 
 
4.3.1  JSU kompetenceudvalg 
Følgende kurser udbydes i 2024 
 
 

Kurser Dato 
Tids-
rum 

Konflikthåndtering 1 dag 1/2-24 9-16 

Konflikthåndtering 2 dage – Hold 1 16+17/4-
24 9-16 

Konflikthåndtering 2 dage – Hold 2 9+10/10-
24 

9-16 

Tysk - 5 dage 30-4/10-
24 

9-16 

Søg og anvend informationer fra inter-
nettet (1 dag) 

23/4-24 9-16 

Præsentation af tal i regneark (1 dag) 23/4-24 9-16 

Effektiv anvendelse af e-mail- og ka-
lendersystemer (1 dag) 

23/4-24 9-16 

Håndtering af personoplysninger (2 
dage) 

21-
22/10-
24 

9-16 
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Opstillinger og layout i tekst (2 dage) 

21-
22/10-
24 

9-16 

Anvendelse af regneark til enkle bereg-
ninger (2 dage) 

21-
22/10-
24 

9-16 

 
 
  
  
4.4 SU-Togkørsel den 27.11.2023 

På mødet gennemgik ledelsen den netop overståede trivsels-
undersøgelse med tilhørende APV. 
M-siden har ad omveje fundet ud af at ledelsen primært øn-
sker at få input til rapporten af ledelsesudpegede medarbej-
dere og i mindre grad af medarbejderrepræsentanterne. 

 En skarp debat om ledelsens afskaffelse af brug af tillidsre-
præsentanterne ved rekruttering hos lokomotivførerne og S-
baneførerne. Signalværdien synes vi er meget trist, men le-
delsen fastholdt, at det var deres beslutning og at de ikke 
længere ønskede de faglige med ved rekruttering, ligesom 
man heller ikke længere ønskede faglige repræsentanter i 
DSB’s Arbejdsmiljøråd. 
Vi har bedt om oversigt over ekstra tildelte seniordage, den 
lader vente på sig. Dette følges. 
Efterlysning fra m-siden udmelding om personalepolitikker. 

 
 
4.5 Personaleudvalg 20. november 2023 

Der indkaldtes til møde om Sorg og Glæde om de forringel-
ser, ledelsen havde indført uden at drøfte det i samarbejds-
udvalgsregi.  
Det lykkedes dog at blive enige om en ny retningslinje om 
sorg og glæde, hvor sorg bibeholdes som frihed med løn, og 
glædesfri, fx ved visse bryllupper, børns konfirmation og 
lign. stadig bibeholdes som ret til frihed, dog uden løn og 
med tre måneders varslingspligt. 
 
 

4.6  Sektionen 
 Sektionen trådte sammen den 23. november for første gang i 
 næsten et år. Mødet blev afholdt i det nye TR-hus i Valby. 
 Samarbejdet blev drøftet og de fælles udfordringer i forhold  
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til ledelsens pres på de faglige, opsigelse af aftaler m.m. 
En møderække med fem møder blev aftalt for 2024. Særligt 
den nye AMO-struktur, valg til AMIR og ledelsens termine-
ring af TR ved rekruttering hos lokoførere. 

 
4.7 Uniform 

Udfordringer ved behov for straks levering. 
Ikke optimalt ved behov for særlig uniform f.eks. pga allergi, 
kun f.eks. en slags bukser hvor man skal bære flere lag un-
der for at holde varmen om vinteren. 
 
En spotmåling omkring tilfredshed og brugbarhed på unifor-
men ønskes.  

 - 
 
5. Beretning fra udvalg og arbejdsgrupper; 
 
5.1 Planlægningsudvalget 

 Afregning ved korrigering uden udvidelse? Forlængelse/for-
skydning. 
 Afregning OA Timer (Købt fridag, timer eller ny fridag og 
50%) 

 SFF for tj mænd i timer og ikke dage. 
 Oversigt over hvad der går ind og ud på frihedssaldoen. 
  

Ledelsen ønsker ikke at vi skal have turseminar fremadret-
tet, men kun i PU-regi. 
 De ønsker heller ikke at dele indholdet af turene, kun turo-
versigten. 
 S/H fridagsbeskyttet i reservehold og satelithold hvor reser-
ver ligger i blokke. 

 Model for udregning af ferierækker. 
 Rekruttering. 
 
 
5.2 Sikkerhedsudvalget 
 Fokus på evakuering på s-baner. 
 Nye regler på tunnelstrækninger, hvad betyder det for os? 
 Kaffeekspressen assisterer togpersonalet ved evakuering? 
    
 
5.3  Uddannelsesudvalget 
 Der afholdes møde 8. december. Emner bedes tilsendt  
 Mikkel inden 1. december. 
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5.4 Nyt materiel  
 Der afholdes møde den 12. december 2023 

 
 
5.5 3.2 Gruppen – 
 nu arbejdsgruppen for Togmateriel og Arbejdsmiljø 

 Møde holdt 5 December samtidig med bestyrelsesmødet, af-
venter referat. 

  
 
5.6 Teknologiudvalget – Stadig ikke formelt genindstiftet 
 
 
5.7 Arbejdsmiljø 
 Lone Flak fremsendt skriftligt. 

Drøftelse omkring hvordan valghandlingen til AMIR skal fo-
regå. 
  

 
5.8 HAMU 

 Næste møde er den 7. december. Referat fra seneste møde 
er tidligere udsendt til bestyrelsen.  

 
6.  Økonomi 

 Gennemgået. Enighed om at tilskud til arrangementer 
fremover ligger lokalt hos lokalgrupperne, samt telefon/in-
ternet/aviser også afregnes lokalt i lokalgrupperne. Der 
kommer færre penge ind da vi bliver færre medarbej-
dere/medlemmer, ikke fordi de fravælger os, men fordi vi 
bliver færre togførere generelt i virksomheden. 

 
7. Sager til behandling 
  
 

1. -Status på medlemsmøder rundt i landet med S/H-

dage som tema (Dette er tidligere meldt ud) (KH) Der 

er planlagt stuemøder i december. 

2. -En drøftelse af hvor skillelinjen går ved sagshåndte-

ring imellem Områdegruppen og lokalgrupperne (KH) 

Skal forsøges løses lokalt i det omfang det er muligt 

før det løftes til områdegruppen. 
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3. -En drøftelse/afklaring omkring hvilken lokalgruppe 

kombi-medarbejder i København tilhører, samt om der 

er enighed om at medarbejder fra Kaffeexpressen evt. 

kan indgå i Lokalgruppen København (KH) -              

S-togsrevisorer med supplerende togføreruddannelse 

og omvendt hører stadig til oprindelig lokalgruppe. 

Kaffeekspressens medarbejdere undersøges stadig om 

de kan tilknyttes en lokalgruppe under TPO, men der 

er udfordringer tilknyttet med dette, da de arbejder på 

anden overenskomst og er ansat ved Service og Retail. 

4. -En kort orientering/fortælling fra Grundkursus 1&2 

som Peter, Charlotte & Dan (samt Danni) har deltaget 

i. (KH) 

5. -Formulering omkring vores fortolkning af fravær 

grundet covid-19. Er det rimeligt at dette forhold skal 

indgå i fraværssamtaler og statistikker? (KH)             

Alt fravær tæller med i det samlede billede, men f.eks. 

coronasygdom under epidemi kan ikke stå alene. 

Virksomheden måtte acceptere et højere fravær under 

Corona, da det var et krav, at man blev hjemme ved 

symptomer. 

6. Udsendelse/præcisering af medlemsinfo, ved lejlighed, 

for hvordan vi mener en pausen bør placeres i ens 

vagt (Preben udtrykte at han ikke mente pausen skal 

placeres i vagtens første 2 timer eller sidste 2 timer) 

(KH). Dette er dog sjældent en reel mulighed, særligt 

ikke når turen er omkring +6 timer. Drøftes i PU. 

Hovedpausen kan dog ikke ligge i første og sidste time 

af tjenesten. 

7.  Vi ønsker at der skal arbejdes for at Praktikindøver 

kan få praktikindøverelevtillæg (ligesom lkf får det) når 

der er elever med på uddannelse. 

Argumentation: 

Vi påtager os nu certificeringen af litra, som tidligere 

blev udført af sikkerhedsinstruktører. 

Desuden bliver der også lagt mere og mere teoretisk 

uddannelse over på PI’er da den teoretiske uddannelse 

er blevet kortere. (FA) 
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Eks ”PI’er mødes tit af deres elever med spørgsmål som 

de ikke kan få besvaret i skoletiden for det er der ikke 

tid til siger underviserne”. 

PI`er bruger meget ekstra tid på forberedelse, når der er 

elev med, uden at det bliver godtgjort. 

 

8. PI`er på nedsat tid får kun efter en lønbrøk. Der er 

samme arbejde når der elev med uagtet om man er på 

nedsat tid.  

Kan ikke se i Jernbaneoverenskomsten/lokalaftalen at 

Pi tillægget må nedsættes for selvom man er på nedsat 

tid. (FA) 

Der afkortes dog for alle faste tillæg, når man er på re-

duceret brøk indenfor det offentlige. Det er almindelig, 

fast praksis. Dette gælder dog ikke variable tillæg, 

hvor man oppebærer fuldt tillæg. 

 

Der skal arbejdes på at praktikindøvertillægget forhø-

jes, så tillægget matcher det arbejde og ansvar, der lig-

ger i stillingen. 

 

 
 
8.  Tema 
 AMO – Ny arbejdsmiljøstruktur i DSB 
 
9.  Meddelelser fra lokalgrupperne 
 
9.1   København  

Året er ved at nå til vejs ende og vi er så småt begyndt, at 
planlægge lokalgruppemødet for næste år. 
Samt forberedelse af beretning, snak om forslag, bestyrel-
sesposter mv. 
Danni & Dan har af de seneste måneder været på kursus, 
således at Dennis har stået tilbage som kaptajnen på skibet. 
Vi kan mærke at der blandt vores kollegaer endelig er kom-
met ro, efter det store holdvalg i København. 
Vores oplevelser er at der forsat mangler rigtig mange kolle-
gaer i København, dels fordi holdene havde mange tomme 
pladser samt vi dagligt modtager mails omkring overarbejde 
og ekstra vagter. 
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Vi har haft et par kollegaer som ikke har fulgt diverse perso-
nale politiker, som har gjort vi har måtte bistå dem ved sam-
taler. 
Dan presser hårdt på med at få små julegaver hjem. således 
at vi kan glæde vores mange medlemmer. I år bliver det ikke 
juleslik! 
Desuden har vi i fællesskab besluttet lokalt, at vi i december 
flytter vores TPO-kontor en dag til Næsted og en anden dag 
til Helsingør, dels for at vise vores synlighed for medlemmer 
på satellitdepoterne samtidig med at vi kan uddele julega-
verne. 
Det lykkes os også at holde en lille intim julefrokost, hvor 

sildene fik lov til at svømme 🙂 

 
 
 

9.2  Kalundborg 
 
9.3  Nykøbing Falster 
 
 
9.4 Fredericia 
Her i Fredericia afslutter vi året med et tilbageblik på 2023.   
Vi har i løbet af året kunne byde hele 3 hold nye kolleger velkommen, 
det sidst hold er stadig under uddannelse. Det er skønt med nye kol-
leger og vi ser også frem til næste år hvor der efter planen, skal starte 
et stort hold på 20 mand til fordeling mellem Århus og Fredericia.  
I forhold til det daglige, så har det været et år hvor især snakken om-
kring den nye aftale omkring afholdelse af S/H dage har fyldt meget. 
Snakken har gået på bekymring over hvordan det skulle fungere og 
ikke mindst at vi nu vil opleve rigtig mange enkeltstående fridage mod 
at vi før havde vores dobbelte fridage hver 6. uge. Nu hvor de fleste 
har vænnet sig til denne ændring, så ser vi frem til at kunne følge 
med i hvordan det så kommer til at forløbe med at få søgt dagene.   
 
Vi har også brugt en del kræfter på turlistearbejdet omkring K24 og 
selvom vi slap fra et holdvalg, skal det ikke være nogen hemmelighed 
at det har været lidt frustrerende da vi ikke har haft ret lang tid til at 
se alle ture igennem. Særligt omkring satellitholdende, har man æn-
dret en del i forhold til at der før har været faste hold og nu skal køres 
som reservehold i henholdsvis Odense og Tinglev. I Esbjerg er man 
gået fra et 18 m/k hold til et 12 m/k hold og derved mistet 6 pladser 
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og de har derfor måtte ændre lidt på deres friheder i hverdagene. Lo-
kalgruppe bestyrelsen har måtte presse på for at få oplyst det nye fri-
dagssystem såvel i Tinglev, Odense og særligt i Esbjerg.”  
  
 Vi håber at vi næste år kan få mulighed for at starte arbejdet om-
kring K25 tidligere, så det ikke bliver så presset.  
Vi har i vores bestyrelsesgruppe, aftalt at vi i løbet af foråret 2024 vil 
arrangere en tur til Christiansborg og arbejdermuseet for vores kolle-
ger. Og så ser vi frem til vores årlige gruppemøde den 7. feb. 24  
De sidste dage på året bliver nydt med masser af juleslik på stuerne 
til vores kolleger og med et ønske om nogle gode jule og nytårsdage på 

banen.            

  
 
 
9.5 Aarhus 

 
 

9.6 S-tog: 
 
 
9.7 TGI 
  
 
10. Kommende møder: 
 
TPO Områdegruppebestyrelsesmøde:  
Møder for 2023  
05. og 06. december 2023 
 

  
Lokalgruppemøder i 2024: 
København: 05.02.24 
S-tog: 06.02.24 
TGI: 05.02.24 
Kalundborg: 31.01.24 
Nykøbing Falster: 25.01.24 
Fredericia: 07.02.24 
Århus: 08.02.24 
 
 
Kommende møder 2024 
 
Områdegruppebestyrelsesmøder 2024: 
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Den 6. og 7. marts (8.) 
Den 24. april (+23 april tillidsmandsmøde) (1.) 
Den 11. og 12. september (2.) 
Den 04. og 05. december (3.) 

Kongres i Dansk Jernbaneforbund den 22. og 23. oktober 2024 
 
HB-møder: 26.10.2023, 13.12.2023 
2:2 møder: 8. december 2023,  
Revision: Januar 24 
Personaleudvalg udvalg: Ad hoc 
Sikkerhedsudvalget: ? 
HSU-møder: 29. februar, 21. maj, 16. september, 7. november 
SU togkørsel: 8. marts, 27 maj, 23. september, 11. november 
Sektionen: 4. januar 2024 
Teknologiudvalg:  
Planlægningsudvalget: 19. marts 2024 og 4 juni 2024 
Uddannelsesudvalg DSB/TPO: 8. december 2023 
3.1.gruppen: 12. december 2023 
3.2 gruppen: 4. kvartal 2023 
Uniform:  
Kontaktmøde: 8. januar 2024 
Dialogmøde med de faglige: 12. marts, 13. juni, 7. oktober, 16. de-
cember 
2/2: 11. marts, 11. juni 
 
11.Eventuelt herunder evaluering af mødet. 
 
I 2024 planlægges bestyrelsesmøderne i enten Valby/Aarhus 
 


